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رئي�س كل بانك مرك�زي از »خبره�اي خوب 
درباره آزادس�ازي منابع ارزي« س�خن گفت و 
وزير اقتصاد نيز از مذاكره با همتاي عربس�تاني 
خود براي آغ�از مجدد روابط پول�ي و بانكي دو 
كش�ور خبر داد. رئيس جمه�ور ني�ز از وزارت 
جهادكشاورزي خواست به گونه اي برنامه ريزي 
كند كه گندمكاران با آرام�ش و اطمينان خاطر 
نسبت به دريافت حقوق خود، محصولات شان 
را تحوي�ل مراك�ز تعيي�ن ش�ده بدهن�د. 
جلسه روز چهارشنبه هيئت دولت در حالي برگزار 
شد كه مسئولان اقتصادي با اخبار مختلفي در جمع 
اصحاب رسانه حاضر شدند. اعضاي كابينه سيزدهم 
معتقد هس��تند »خبرهاي خوش« در راه اس��ت و 
با اقدامات صورت گرفت��ه، وضعيت اقتصادي بهتر 
خواهد شد. از طرفي مردم معتقدند خبرهاي خوش 
زماني »خ��وش« خواهد بود ك��ه آن را در زندگي 
روزمره خود لمس و طعم خوش آن را حس كنند. 

   خبرهاي خوبي 
درباره آزادسازي منابع ارزي در راه است

محمدرضا فرزي��ن، رئيس كل بان��ك مركزي كه 
همانند روزهاي ابتدايي قبول مسئوليت در رسانه ها 
حضور ندارد، در حاشيه جلسه هيئت دولت در جمع 
خبرنگاران از خبرهاي خوبي از آزادسازي بخشي از 
منابع ارزي كش��ورمان در آينده خبر داد و با اشاره 
به لزوم رفع تعهد ارزي ش��ركت ها و بازگش��ت ارز 
حاصل از صادرات به كشور گفت: كميته اي تحت 
عنوان كميته بررسي تخلفات ارزي در بانك مركزي 
تشكيل داده ايم. در اين كميته تمام شركت هايي كه 

س��ه تخلف دارند، مورد بررسي قرار مي گيرند. وي 
توضيح داد: تخلف اول اين است كه تعهد ارزي خود 
را ايفا نكرده باش��ند، در واقع ارز حاصل از صادرات 
خود را در موعد قانوني برگشت نداده باشند. تخلف 
دوم اين است كه در س��امانه نيما تخلفاتي صورت 
بگيرد و محاس��به خارج از نرخي كه بانك مركزي 
تعيين ك��رده، صورت بگيرد. تخلف س��وم هم اين 
اس��ت كه خارج از مقررات بانك مركزي و قانوني 
در بازار رس��مي، معاملاتي صورت بگيرد. تخلفات 
در اين كميته بررسي شده و با آنها برخورد قانوني 
مي شود. اس��امي ش��ركت ها هنوز در حال بررسي 
اس��ت و اگر تخلفات محرز ش��د، اعلام مي كنيم. 
رئيس كل بانك مركزي تأكيد كرد: قانون به بانك 
مركزي اختيار داده است و مطابق آن از شركت ها 
توضي��ح مي خواهيم و باي��د ارز خ��ود را در مهلت 
قانوني بازگردانند. اگر ش��ركتي خ��ارج از مقررات 
قانوني در بازار غيررس��مي حضور پيدا كند، با آن 

برخورد مي شود. 
   متقاضيان وام ازدواج

 بيشتر از سقف قانوني هستند
رئيس كل بانك مركزي درباره طولاني شدن فرايند 
پرداخ��ت وام ازدواج و فرزندآوري اظهار داش��ت: 
س��امانه اي در اين زمينه طراحي شده اما متقاضي 
اين وام ها بيشتر از عددي است كه تعيين شده و بايد 
اين ميزان تا پايان سال پرداخت شود. سال گذشته 
تلاش شد تمام آن چيزي را كه قانون تعيين كرده 
بود، در حوزه وام ازدواج پرداخت ش��ود. اطمينان 
داش��ته باش��يد به اندازه اي كه قانون تعيين كرده 

است امسال هم تا پايان سال تسهيلات را خواهيم 
پرداخت و بر آن نظارت داريم كه كمتر از آنچه قانون 

تعيين كرده، نشود. 
   خبرهاي خوبي در راه است

فرزين در پاس��خ به س��ؤالي درباره برخي نوسانات 
جزئي در بازار ارز و س��كه و اينكه آيا تحت كنترل 
است، گفت: بله همه چيز تحت كنترل است، درباره 
نوسانات نرخ ارز مي دانيد كه ماه هاست بازار آرام شده 
است. در گذشته نوساناتي رخ داد كه بانك مركزي 
ورود كرد و اكنون بازار آرام است. درباره آزادسازي 
منابع ارزي خبرهاي خوبي هم در آينده در راه است 

كه هرگاه محقق شد، اطلاع رساني مي شود. 
   رايزني ايران و عربستان 

براي آغاز روابط پولي و بانكي دو كشور
سيداحسان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي 
هم كه اخيراً در اجلاس بانك توس��عه اسلامي در 
جده حضور يافته بود، در حاش��يه جلس��ه هيئت 
دولت از مذاك��ره با همتاي عربس��تاني خود براي 
آغاز مجدد روابط پولي و بانكي دو كشور خبر داد و 
با اشاره به سفر اخير خود به جده عربستان و ديدار 
با وزير اقتصاد اين كشور گفت: در اين ديدار درباره 
موضوع برقراري مجدد پروازها ميان دو كش��ور و 
بازگشايي بانك ها صحبت شد. به گفته خاندوزي، 
آغاز تبادلات اقتصادي دو كش��ور بر پايه برقراري 
مجدد روابط سياسي خصوصاً در زمينه هاي پولي 
و مالي براي برگزاري ح��ج از مهم ترين محورهاي 

گفت وگو با وزير اقتصاد عربستان بود. 
وزير اقتصاد اظهار داشت: هيئت وزيران در جلسه 

ديروز براي اولين بار هزارو500 مجوز كسب وكار را 
از مجوز به تأييد محور تبديل كرد و فعالان اقتصادي 
صرفاً با ثبت اطلاعات خود در درگاه ملي مجوزها 

مي توانند كسب و كار را آغاز كنند. 
   تش�كيل كارگروه�ي براي ح�ل اختلاف 

بازنشستگان و تأمين اجتماعي
س��يدصولت مرتض��وي، وزي��ر تع��اون، كار و 
رف��اه اجتماعي هم در جم��ع خبرن��گاران درباره 
اختلاف پيش آمده واريز ۲5درص��د اضافه حقوق 
مستمري بگيران اظهار داش��ت: در اين زمينه اگر 
حق به جانب بازنشستگان باشد، پيگيري مي كنيم. 
وي ادامه داد: برخي از بازنشستگان معتقدند اين 
ميزان افزايش حقوق اجرا نشده، در حالي كه تأمين 
اجتماعي معتقد است كاملًا اجرا شده است، در اين 
رابطه كارگروهي مس��ئول ش��ده تا بررسي كند. 
مرتضوي در رابطه با اينكه بازنشستگان اعتراضات 
خود را چگونه بايد به ثبت برسانند، گفت: اين راه 
و چارچوب دارد. شما به عنوان رسانه شكايت آنها 
را مطرح مي كنيد و اين به منزله مطالبه اين گروه 

از جامعه است. 
وي افزود: ش��ما اصحاب رس��انه زبان مردم و آحاد 
مختلف جامعه هس��تيد. در جلس��ه قبل نيز اين  

مطالبه مطرح شد كه مورد بررسي قرار گرفت. 
   2 اقدام دولت براي بازار مسكن

محمد مخب��ر، مع��اون اول رئيس جمه��ور نيز در 
حاشيه جلسه هيئت دولت در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به س��ؤالي درباره افزايش قيمت اجاره بهاي 
مس��كن اظهار داش��ت: دو اقدام انجام شده است؛ 
نخست اينكه در دولت مصوباتي داشتيم، همچنين 
لايحه اي در مجلس در دس��ت بررس��ي است. وي 
افزود: هماهنگي لازم با مجلس صورت گرفته تا در 
حداقل زمان ممكن مس��ير خود را در مجلس طي 
كند كه اگر اين قانون ابلاغ ش��ود، كمك خوبي در 

اين زمينه صورت خواهد گرفت. 
   توصيه گندمي رئيس جمهور

سيدابراهيم رئيس��ي نيز در جلس��ه هيئت دولت 
از وزارت جهاد كش��اورزي خواس��ت ب��ه گونه اي 
برنامه ريزي كند كه گندمكاران با آرامش و اطمينان 
خاطر نسبت به دريافت حقوق خود، محصولات شان 
را تحويل مراكز تعيين شده بدهند. رئيس جمهور 
همچنين به وزارت كشور مأموريت داد تا به نتيجه 
رسيدن تكليف سازمان امور مهاجران، امور مربوط 
به اتباع افغانستاني در يك سامانه ثبت شود و تحت 

اشراف دولت مورد توجه و رسيدگي قرار گيرد. 
رئيس جمهور در جلسه ديروز هيئت دولت همچنين 
با اشاره به فرامين مقام معظم رهبري در سخنراني 
آغاز س��ال در ح��رم مطه��ر رض��وي در خصوص 
»تح��ول«، مس��ئوليت پذيري و پاس��خگويي را از 
الزامات تحول در نظام اداري برشمرد و بر لزوم رصد 
دائم عملكرد نظام اداري تأكيد كرد. رئيس جمهور با 
بيان اينكه همه همكاران دولت بايد نسبت به تحول 
در مجموعه اداري خود حساس باشند، فرافكني و 
تأخير در انجام كارها و عدم پاس��خگويي در حوزه 

مديريت را خسارت بار دانست.
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وزير نفت با اش�اره به اينكه ص�ادرات نفت در 
دولت سيزدهم دو برابر ش�ده است، گفت: در 
س�ال۱4۰۱ بيش از ۱2 ميلي�ارد دلار طرح هاي 
نيمه كاره نفتي به بهره برداري رس�يد و تلاش 
مي كني�م در س�ال ج�اري ۱۵ ميلي�ارد دلار 
پروژه صنعت نفت ب�ه بهره برداري برس�انيم.

جواد اوج��ي روزچهارش��نبه در مراس��م افتتاح 
بيست و هفتمين نمايش��گاه بين المللي نفت، گاز، 
پالايش و پتروش��يمي با بيان اينكه اين نمايشگاه 
فراتر از يك رويداد نمايش��گاهي اس��ت و زمينه 
تعام��ل فعالان صنف��ت نف��ت را فراهم ك��رده و 
يك��ي از بزرگ تري��ن نمايش��گاه هاي خاورميانه 
و جهان اس��ت، اظهار داش��ت: با وجود تحريم ها 
اين نمايش��گاه پررونق تر برگزار مي شود و حضور 
بيش از ۲00شركت خارجي نشان دهنده تقويت 

ديپلماسي انرژي در دولت سيزدهم است. 
وي ادامه داد: شركت هاي بهره برداري در زنجيره 
بالادس��ت و پايين دست عرضه ش��ده و زمينه 
تعامل تجاري فراهم شده است. وزير نفت تأكيد 
كرد: در اين نمايشگاه هزارو500شركت داخلي 
و ۲00شركت خارجي از ۱۳كشور جهان شامل 
روسيه، چين، آلمان، فرانسه و عمان حضور دارند. 
اوجي با بيان اينكه در بيست وهفتمين نمايشگاه 
شاهد رش��د ۳5 درصدي در بخش شركت هاي 
داخلي و رشد ۱00 درصدي شركت هاي خارجي 
هس��تيم، گفت: حضور ش��ركت هاي روسي و 
»الكساندر نواك« معاون نخس��ت وزير روسيه 
نشان دهنده همكاري هاي گسترده با روسيه در 
بخش نفت و گاز است و در حاشيه اين نمايشگاه 
نشست هاي بي تو بي شركت هاي ايراني و روس 

برگزار شد. 
   ايران بالاترين ذخاير مجموع نفت

 و گاز را دارد
وي با اش��اره به اينكه ش��عار نمايش��گاه امسال 
»توليد فناورانه و مصرف بهينه« است كه با الهام 
از بيانات رهبر معظم انقلاب در راستاي مهم ترين 
اولويت هاي صنعت نفت انتخاب ش��ده اس��ت، 
افزود: تلاش ش��ده به موضوع تولي��د، فناوري و 

بهينه سازي مصرف اشاره  شود.
وزير نفت تأكيد كرد: ايران بالاترين ذخاير مجموع 

نفت و گاز را دارد و ۱5۴ ميليارد بش��كه نفت قابل 
برداش��ت و گاز ۳۳ تريليون مترمكع��ب گاز قابل 

برداشت در اختيار ايران است. 
اوجي با تأكيد بر اينكه با اقدامات دولت سيزدهم 
روند برداش��ت از منابع نف��ت و گاز صعودي بوده 
و بالغ بر ۳ ميليون بش��كه نفت خ��ام، يك ميليارد 
مترمكع��ب گاز، ۲/۴ميلي��ون بش��كه ظرفي��ت 
پالايشگاه هاي نفت و ۹5 ميليون تن ظرفيت توليد 
محصولات پتروشيمي در كشور وجود دارد، ادامه 
داد: اجازه نداديم تحريم هاي ظالمانه ما را از توسعه 
حداكثري محروم كند. به گفته وي،  در سال۱۴0۱ 
بيش از ۱۲ ميليارد دلار طرح هاي نيمه كاره نفتي 
را به بهره برداري رس��انديم ك��ه از مهم ترين آنها 
شامل پالايشگاه گازي فاز ۱۴ پارس جنوبي، فاز۲ 
پالايشگاه آبادان ۲۱0 هزار بش��كه نفت و افتتاح 
پالايش��گاه گاز هويزه با هدف جمع آوري گازهاي 

همراه بوده است. 
   بهره ب�رداري از ۱۵ ميلي�ارد دلار پ�روژه 

صنعت نفت در سال جاري
وزير نفت با بيان اينكه تقريباً در همه بخش هاي 
صنعت نفت خودكفا هستيم و به موازات افزايش 
توليد، افزايش صادرات داشته ايم، گفت: صادرات 
نف��ت و ميعانات گازي ب��ه دو برابر ش��روع دولت 

سيزدهم رسيده اس��ت. اوجي بيان كرد: به گواه 
بانك مركزي، بخش نفت بالاترين رشد اقتصادی 

را در ميان ساير بخش ها داشته است. 
وي ب��ا بيان اينكه در س��ال۱۴0۲ در تلاش��يم تا 
۱5 ميليارد دلار پ��روژه صنعت نف��ت را افتتاح و 
به بهره برداري برس��انيم، ادامه داد: مهم ترين آن 
طرح هاي توسعه ميادين نفت و گاز از جمله فاز۱۱ 
پارس جنوبي و فاز اول ميدان نفت آزادگان جنوبي 
اس��ت. همچنين ۱۲طرح پتروش��يمي نيز وجود 
دارد و صنعت پالايشگاهي نيز ارتقا خواهد داشت. 
از سوي ديگر گازرساني به شهرها از طرح هاي مهم 
اس��ت كه در مجموع اين طرح ها ۱5 ميليارد دلار 
مي شود. وزير نفت با تأكيد بر اينكه سهم سازندگان 
داخلي در تأمين تجهي��زات طرح هاي نيمه تمام 
بيش از ۸0 درصد است، ادامه داد: ظرفيت خوبي 
براي سرمايه گذاري در صنعت نفت داريم و حدود 
۱۶0 ميلي��ارد دلار فرصت س��رمايه گذاري ايجاد 
كرده ايم، از همه سرمايه گذاران داخلي و خارجي 

دعوت مي كنيم در اين طرح ها مشاركت كنند. 
   توليدات نفتي و گازي متناس�ب با سطح 

ذخاير ايران نيست
اوجي اظهار داشت: توس��عه ميادين نفت و گاز و 
تكميل زنجيره ارزش علاوه بر تأمين انرژي كشور 

يكي از پربازده ترين فعاليت هاي اقتصادي است. 
وي با اشاره به اينكه توليدات نفتي و گازي متناسب 
با سطح ذخاير ايران نيست، گفت: به دليل عدم توليد 
متناسب و ش��دت مصرف انرژي دچار عدم النفع 
بالايي هستيم اما مي توان با اقدامات كوتاه مدت در 
عرضه و تقاضا جهش قابل توجه اقتصادي در كشور 
ايجاد كرد. وزير نفت ادام��ه داد: افزايش ظرفيت 
توليد نفت و گاز نه  تنها مزيت اقتصادي است بلكه 
سبب فعال شدن ساير بخش هاي كشور مي شود 
و ابزار امنيتي و سياس��ي اس��ت و به عنوان عامل 

بازدارنده سبب اقتدار كشور مي شود. 
اوجي ب��ه موضوع فن��اوري و مص��رف بهينه نيز 
اش��اره كرد و افزود: در موضوع توس��عه فناوري و 
دانش بنيان توسعه زيست بوم فناوري و نوآوري و 
حمايت از شركت هاي دانش بنيان صورت گرفته 
است، همچنين ممنوعيت خريد خارج ۱50 كالاي 

صنعت نفت نيز اجرايي شده است. 
   تعداد شركت هاي دانش بنيان در صنعت 

نفت 3/7برابر شد
وي با بيان اينكه تعداد ش��ركت هاي دانش بنيان 
در صنعت نفت در دولت س��يزدهم ۳/7برابر شده 
است، گفت: شركت هاي دانش بنيان از ۱50شركت 
به 550شركت افزايش پيدا كرده است. وي ادامه 
داد: در مورد بهينه سازي و لزوم مديريت ناترازي 
براي كنترل تقاضا بايد اقدام ش��ود. سالانه بالغ بر 
۸0 ميليارد دلار يارانه انرژي پرداخت مي ش��ود و 

اين باعث بدمصرفي است. 
وزير نفت تأكيد كرد: صادرات گاز كش��ور معادل 
۶ درصد گاز توليدي كشور است، اما همين ميزان 
صادرات ۶ ميليارد دلار درآمد براي كشور داشته كه 
بيش از فروش ۹۶ درصد توليدي است كه در داخل 

به مصرف مي رسد. 
وي ادام��ه داد: ب��ه  موازات توس��عه بالادس��ت و 
پايين دس��ت حمايت از راهكارهاي بهينه سازي 
در دس��تور وزارت نفت قرار گرفته است. حمايت 
مالي از اج��راي طرح هاي بهينه س��ازي از طريق 
فعال سازي رفع موانع توليد با استفاده از ماده۱۲، 
افتتاح حس��اب ويژه بهينه س��ازي مصرف انرژي 
و تأسيس صندوق بهينه س��ازي مصرف انرژي از 

مهم ترين اقدامات است. 

بهره برداري از ۱۲ميليارد دلار طرح نيمه تمام نفتي
  گزارش  2

 گواهي سپرده كالايي نفت
بستري براي معاملات نفتي بخش خصوصي 

گواهي س�پرده  كالايي يك ورقه  بهادار است كه در بورس قابليت 
پذيرش و معاملات دارد. اي�ن اوراق گواهي از ي�ك كالاي معيني 
كه در بورس پذيرش ش�ده اس�ت، نش�ئت مي گيرد. شركتي كه 
متقاضي اس�ت اول انباري را نزد س�ازمان بورس مش�خص و آن 
را پذيرش مي كن�د. بعد كه انبار پذيرفته ش�د، ب�ه ازاي كالاهاي 
موجود در انبار يك قبض انبار صادر مي ش�ود كه اين قبض توسط 
ش�ركت س�پرده گذاري مركزي بن�ا بر واح�دي كه اعلام ش�ده 
اس�ت، تبديل به اوراق گواهي مي ش�ود و به ص�ورت الكترونيك 
در حس�اب ناش�ر وثيقه مي ش�ود و قابليت معامله پيدا مي كند. 
طي س��ال هاي گذش��ته موضوع ورود نفت به معاملات بورسي كشور 
مطرح بوده است و تاكنون چندين بار اين موضوع پيگيري شده اما به 
نتيجه  مطلوب نرسيده است. در حالي كه به زعم كارشناسان، ورود نفت 
به بازار بورسي كشور اقدام مثبتي است و باعث ايجاد تحرك در اقتصاد 
كشور مي شود. ما هر چقدر بتوانيم جذابيت طرح گواهي سپرده كالايي 
نفتي را براي بخش خصوصي بالا ببريم، سرمايه گذاران بيشتري به اين 

موضوع ورود مي كنند. 
كارشناس��ان تأكيد دارند، بايد طرح طوري پيش ب��رود كه بتوانيم به 
سرمايه گذاران داخلي و خارجي اين اطمينان را بدهيم كه سرمايه  آنها 
حفظ مي شود و سودي از اين سرمايه گذاري عايدشان خواهد شد. بايد 

بتوانيم تضمين هايي در اين زمينه ها براي شان ايجاد كنيم. 
 فردين آقابزرگي، كارشناس بازار س��رمايه در گفت وگو با »جوان« با 
اشاره به اين موضوع كه گواهي سپرده  كالايي نفتي مزيت هاي زيادي 
دارد، تصريح كرد: يكي از مزاياي طرح مورد بحث در سطح كلان اين 
است كه فرايند دسترسي به منابع حاصل از فروش نفت به سرعت در 
چرخه  س��رمايه در گردش دولت، وزارت نفت و ش��ركت نفت صورت 
مي گيرد. الان شاهد هستيم درآمدهاي نفتي كه از طريق فروش نفت 
به شركت هاي پالايشي و مصرف كننده  اين محصول به دست مي آيد، 
ديرتر به دست دولت مي رسد. از نظر من، اين موضوع بزرگ ترين مزيت 

طرح مورد بحث است. 
وي در ادامه گفت: مزيت ديگر گواهي سپرده كالايي نفتي اين است كه 
جمع آوري نقدينگي موجود در اقتصاد كش��ور را خواهيم داشت. الان 
بالغ بر ۶هزارو ۲00 همت نقدينگي در كشور داريم و قرار است در سال 
جاري حدود هزارو700همت به آن اضافه ش��ود. بايد براي مديريت و 

كنترل اين نقدينگي چاره انديشي كنيم. 
اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: گواهي مورد بحث يك نوع سياست 
پولي هماهنگ در راستاي تثبيت نرخ سود سپرده به شمار مي رود كه 
حتي در نهايت مي تواند بر نرخ بهره  بين بانكي نيز تأثير مثبت داشته 
باشد. همچنين مديريت نقدينگي كه در اين طرح اتفاق مي افتد، يكي 

از فاكتورهاي مهم در كنترل تورم در كشور خواهد بود. 
آقابزرگي خاطرنشان كرد: آنچه در بالا گفته شد، از جمله مزاياي 
گواهي سپرده  كالايي نفتي است و مزيت هاي ديگري هم مي توان 
براي اين طرح برش��مرد. حدود ۱۲س��ال پيش، زمان��ي كه بنده 
در ش��ركت كارگزاري خبرگان س��هام كه مربوط به صندوق نفت 
است، بودم، طرحي مشابه همين گواهي سپرده نفت خام در دست 
بررسي و اجرا قرار گرفت اما متأسفانه با حداقل تيراژ ممكن در آن 
زمان عرضه ش��د و تا اين لحظه هيچ عرضه ديگري نداشته است. 
اميدواريم گواهي س��پرده  كالايي نفتي اين بار به صورت جدي و 
اساسي مطرح و در نهايت با اس��تقبال بازار مواجه شود تا اقتصاد 

كشور از مزيت هاي آن بهره ببرد. 
وي در ادامه گفت: گواهي سپرده  كالايي نفتي كه بستري براي ورود 
بخش خصوصي به معاملات نفتي كش��ور مهيا مي كند، مي تواند در 
گسترش مبادي فروش نفت كشور مؤثر باشد. اگر ما صرفاً به اشخاصي 
كه درون بدنه  دولت هس��تند مانند كارمندان ش��ركت نفت و وزارت 
نفت براي فروش اين ماده بسنده كنيم، گستردگي بازاريابي تغييري 
نخواهد كرد. انتشار اوراق گواهي سپرده مي تواند به افزايش بازاريابان 
فروش نفت كمك كند و بس��ترهاي جديدي براي ف��روش اين كالا 

براي مان به وجود بياورد. 
اين كارشناس بازار سرمايه در ادامه گفت: گواهي سپرده  كالايي نفتي 
دقيقاً با اين هدف كه به بازارهاي جديد دسترسي پيدا كنيم، همخواني 
دارد. شايد خريداران مشابه باشند، اما مجاري دسترسي به آنها متفاوت 

خواهد شد و بخش خصوصي پتانسيل لازم را براي اين كار دارد. 

 توافق اوليه ايران و روسيه 
براي استفاده از ارز ملي در مبادلات

ع��لاوه ب�ر م�وض�وع��ات ح��وزه ان�رژي، م�وافقتن�ام��ه 
هم�كاري در زمين��ه گم�رك��ي و م�وض��وع اس�تفاده از 
ارز مل��ي در تب��ادلات اي�ران و روس�ي�ه مط��رح اس�ت. 
به گزارش تس��نيم، الكس��اندر نوآك، معاون نخس��ت وزير روسيه در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به  س��ؤالي در خصوص جزئيات موافقتنامه 
بين دو دولت روسيه و ايران در خصوص احداث راه آهن رشت- آستارا 
گفت: در دو سال گذشته كار بسيار زيادي در زمينه اتصال شبكه هاي 
مواصلاتي صورت گرفته و امضاي موافقتنامه رشت- آستارا مهم ترين 
اقدام در اين زمينه بود كه تحول بزرگي در مس��يرهاي مواصلاتي دو 

كشور خواهد بود. 
وي افزود: اين پروژه قرار است طبق سندي كه به امضا رسيده توسط 

توان شركت هاي ايراني و روسي به انجام برسد. 
نواك خاطر نشان كرد: كريدور شمال به جنوب سه بخش غربي، شرقي 
و خزري دارد كه اگر موفق شويم ظرفيت كامل اين مسير را اجرا كنيم 
تا ۱5ميليون تن حجم جابه جايي در اين مسير است و حجم تبادلات 

تجاري تا ۶0ميليون تن هم قابل افزايش است. 
معاون نخست وزير روس��يه تصريح كرد: حجم سرمايه گذاري كه قرار 

است در اين پروژه راه آهن انجام گيرد، ۱/۶ ميليارد دلار است. 
وي افزود: براي افزايش توانمندي اين كريدور نيازمند اين هستيم 
زيرس��اخت هاي لجس��تيكي و بنادر و تجهيزات را مدنظر داشته 
باشيم و ش��ركت هاي روسي بازديدهايي داش��تند و مذاكرات در 
زمينه افزايش ظرفيت بنادر شمال ايران و ديگر زيرساخت ها، در 

حال انجام است . 
وي ادامه داد: علاوه بر موضوعات حوزه ان��رژي، موافقتنامه همكاري 
در زمينه گمركي، موضوع اس��تفاده از ارز ملي در تبادلات مطرح شد 
و موضوعات بانكي زمينه اوليه توس��عه تجاري دو كشور هستند كه ما 

اهتمام لازم را براي رفع چالش هاي آن داريم. 
نوآ ك خاطرنشان كرد: موضوعات كش��اورزي، صنعتي، مالي و بانكي 

مطرح شد و در تلاشيم اگر مانعي ايجاد شد، سريعاً رفع كنيم.

وحيدعظيمنيا
  گزارش يك

 شكست قيمت مسكن با عرضه زمين
به شكل نامحدود توسط دولت

يك كارشناس حوزه مسكن مي گويد: لازم است دولت با عرضه زمين 
به شكل نامحدود به بخش قيمت گذاري مس�كن ورود پيدا كند كه 
جذابيت كاذب بخش مسكن از بين رود و زماني كه اين جذابيت از بين 
نرود، اراده اي براي مشاركت در طرح هاي دولت وجود نخواهد داشت. 
مجيد گودرزي، كارشناس مس��كن در گفت وگو با »جوان« درباره لزوم 
شكستن انحصار زمين و تس��هيلات بانكي جهت ساخت مسكن اظهار 
كرد: راهكار هاي مختلفي براي تحقق اين امر وجود دارد كه يكي از آنها 
ملزم شدن نظام بانكي ماست چراكه وقتي راهي براي پرداخت تسهيلات 
ارزان قيمت و بلند مدت وجود نداشته باشد، نمي توان به اين هدف رسيد. 
وي با بيان اينكه آشفتگي اي كه در بازار مس��كن در حال حاضر وجود 
دارد به دليل اقدامات بانك هاست، گفت: واگذاري وام هاي ناكارآمد دليل 
اين امر است، وام خريد مسكن كفايت لازم را ندارد، همچنين برای وام 
خريد مسكن كه حدود ۴00ميليون تومان است عملًا بايد۱۲0ميليون 
تومان اوراق خريداري شود و پرداخت نمي شود، البته سود و اقساط آن 

گرفته مي شود. 
گودرزي ادامه داد: كفايت لازم اين مقدار وام براي خريد شش متر مسكن 
در تهران وجود دارد، همچنين بايد سودا گري را مهار كرد كه براي بانك ها 
صرفه اقتصادي نداشته باش��د چراكه جذابيت بخش سوداگري خيلي 

بيشتر از سرمايه گذاري است. 
وي با اشاره به اينكه نه تنها بانك ها بلكه فعالان حوزه مسكن هم در تلاش 
هستند به سمت سوداگري بروند، تصريح كرد: سوداگري كه به واسطه 
نبود قانون و نبود قوانين مالياتي بسيار جذاب شده است، سالانه مي تواند 

با جهش صددرصدي بازدهي خوبي داشته باشد. 
اين كارشناس مس��كن تأكيد كرد: در حال حاضر شاهد هستيم بخش 
ساخت وساز مس��كن ديگر جذابيت قبلي را ندارد، همچنين بايد حريم 
شهر ها را تا جاي امكان گسترش دهند تا مردم بتوانند از زمين هايي كه 
وجود دارد، استفاده كنند. وي با اشاره به اينكه اگر يك درصد زمين هاي 
ايران را به بخش ساخت وساز اختصاص دهيم، به هر ايراني ۱۹۶متر زمين 
مي رسد، بنابراين كمبودي در بخش زمين نداريم و اگر هم وجود دارد، 
صوري و امري است، گفت: دولت مي تواند اين مشكلات را با بانك ها حل 
كند. گودرزي گفت: لازم اس��ت دولت با عرضه زمين به شكل نامحدود 
به بخش قيمت گذاري مس��كن ورود پيدا كند كه جذابيت كاذب بخش 
مس��كن از بين رود و زماني كه اين جذابيت از بين ن��رود، اراده اي براي 

مشاركت در طرح هاي دولت وجود نخواهد داشت. 
وي با اشاره به اينكه در اغلب كشور هاي دنيا آپارتمان نشيني محدود شده 
است، تصريح كرد: رفاه ساكنان با آپارتمان نشيني محدود مي شود چرا 
فضاي بازي و فضاي س��بز وجود ندارد. اين كارشناس مسكن ادامه داد: 
اگر بتوانيم در بحث قطار سريع الس��ير و حمل ونقل توجه ويژه اي كنيم، 
مي توانيم به راحتي شهرك هاي اطراف تهران را به مركز شهر وصل كنيم، 
نمونه موفق شهر هاي اينچنيني مهرشهر كرج است اما همچنان مي بينيم 
در حوزه حمل ونقل در اين ش��هر مش��كل داريم. وي با اش��اره به اينكه 
متأسفانه آمايش سرزميني وضعيت مناسبي ندارد و بيشتر جمعيت كشور 
در استان تهران ساكن هستند و توسعه افقي شهر ها محدود شده است كه 
باعث مي شود هويت مردم با مشكل مواجه شود و بسياري از بيماري هاي 
روحي- رواني مردم ناشي از همين است، تصريح كرد: تسهيلاتي كه به 

شهرستان ها داده مي شود، معضلي است كه وجود دارد. 

 دستمزد كارگران
جايي براي قناعت دارد؟

نماين�دگان كارگ�ران در واكن�ش ب�ه اظه�ارات وزي�ر كار 
ب�راي قناع�ت در دس�تمزد گف�ت ك�ه ب�ه ج�اي تش�ويق 
ب�ه قناع�ت، فاصل�ه بي�ن م�زد و معيش�ت را ترمي�م كني�د. 
به گزارش تس��نيم، در آستانه روز كارگر امس��ال وزيركار از يك واحد 
توليدي بازديد كرد و در آن بازديد خبرنگاري از او سؤال كرد كه آيا با 
اين ميزان حقوق كارگري مي توان زندگي هم كرد؟ وزير كار گفت: واقعاً 
سخت است، اما با قناعت مي توان ساخت و پس از آن خبرنگار مي گويد: 
شما خودتان مي توانيد؟ مرتضوي مي گويد: من در طول عمرم با حقوقم 
زندگي كرده ام، البته آدم ها با هم فرق مي كنند و خانواده من كم توقع 
هستند. مرتضوي در پاسخ به اين پرسش كه آيا به دنبال اين هستيد كه 
معيشت و سفره كارگران را رنگين تر كنيد هم مي گويد: حتماً، اين رقمي 
كه اعلام شده رقم حداقلي اس��ت، يعني حداقل حقوق بايد ۲7 درصد 
اضافه شود و اگر كارگري توانمندي هاي بيشتري دارد، قدرت چانه زني 
بيشتري هم با كارفرما دارد و اگر كارفرمايي مي خواهد بيشتر از حقوق 
مصوب پرداخت كند و پاداش بدهد نوش جان شان، محدوديتي وجود 
ندارد، از ۲7 درصد كمتر نبايد حقوق بدهند، اما از اين ميزان بيش��تر 
بدهند كه مانعي ندارد. اين اظهارات وزيركار با واكنش هايي از س��وي 

جامعه كارگري همراه بود. 
   كارگ�ران با چند ش�يفت كار كردن هم از پ�س هزينه هاي 

زندگي برنمي آيند، چگونه قناعت كنند؟
محس��ن باقري، نايب رئيس هيئت مديره كانون هماهنگي شوراهاي 
اسلامي كار استان تهران مي گويد: يك موقع  ممكن است دخل و خرج 
در هزينه هاي خيلي جزئي باهم نخوانند، آنگاه مي توان با قناعت آن را 
رفع كرد، اما وقتي كارگران براي كسب حداقل ترين هزينه هاي زندگي 

مجبورند دو يا سه شيفت كار كنند، چگونه دم از قناعت مي زنيد؟
وي گفت: دستمزد بر اساس تورم دي ماه ۱۴0۱ تعيين شد، متأسفانه 
قدرت خريد كارگران تا پايان ماه اول س��ال جديد ۱5درصد نسبت به 
دي ماه سال گذشته كاهش يافته است. باقري اظهار داشت: شايد براي 
مديراني كه مجلس س��قف حقوق ش��ان را ۶0ميليون تومان تصويب 
مي كند، قناعت محلي از اعِراب داش��ته باش��د ولي برای كارگري كه 
۱0برابر كمتر از آقايان دريافتي دارد و با چند شيفت كار كردن هم خرج 

زندگي اش تأمين نمي شود، قناعت بي معني است. 
   بناي دستمزد از ابتدا كج ساخته شده است، به جاي تشويق 

به قناعت، فاصله بين مزد و معيشت را ترميم كنيد
اوليا علي بيگي، رئيس هيئت مديره كانون عالي شوراهاي اسلامي كار 
سراسر كش��ور مي گويد: كارگران ۴۳سال است در حال قناعت كردن 
هستند، وقتي بناي يك ساختمان اصولي ساخته نشود، هر چقدر هم 

كه بالاتر برود باز هم همان روند ادامه پيدا خواهد كرد. 
وي گفت: به زعم بنده بناي تعيين دستمزد از سال۶۹ كج ساخته شده 
است، اگر آن زمان ها در خصوص مزد، اصولي تصميم گيري مي شد، امروز 
با اين شرايط روبه رو نمي ش��ديم و نيازي به اين همه هياهو و سر و صدا 
نبود. علي بيگي افزود: از سال۶۹ تاكنون يك شكاف عميقي در بحث مزد 
به وجود آمده و فاصله  ميان دس��تمزد و معيشت را معنادار كرده است، 
راه حل اين معضل، فصل الخطاب قرار دادن قانون و پيش بيني يك پروسه 

سه تا پنج ساله جهت ترميم فاصله مزد با هزينه هاست.

امين جلالی /   ايرنا


